



Normandy

2022 PROGRAMME





Index

Foreword Avant-propos

PAGE.....04-05

LRE Forum

PAGE.....06-08

Venues Lieux

PAGE.....09

Programme

PAGE.....10-15

Foreword

EN

Through a selection of engaging events, the LRE Forum 2022 encourages partners and stakeholders to develop new ideas and practices. The LRE Member Seminar provides an occasion to meet with other members, discuss their experiences, and hear the Foundation's latest updates. Following this, the LRE Conference features a variety of engaging speakers, in-depth keynotes and panel discussions, which consider the remembrance sector's potential as a tool for citizenship and shaping today's world. The LRE Gala dining event offers valuable networking opportunities for Foundation members, key partners, and sponsors, whilst the Expo provides representatives from remembrance sites, museums, and tourism destinations an excellent opportunity to network with travel trade stakeholders. Finally, guests will be able to experience Normandy's critical WWII history through organised site visits to some of the most influential locations, museums, and memorials.

Avant-propos

FR

A travers une série d'événements, le Forum LRE 2022 encourage ses partenaires et membres à développer de nouvelles idées et pratiques. Le séminaire des membres LRE est une occasion de rencontrer d'autres membres, discuter de leurs expériences, et d'en apprendre plus sur les projets de la Fondation. A la suite de celui-ci, la Conference LRE proposera des tables rondes pour lancer le débat et la réflexion, sur le thème du rôle du secteur mémoriel comme outil pour la citoyenneté et la définition du monde d'aujourd'hui. Le Gala offre des opportunités de rencontres pour les membres de la Fondation, ses partenaires principaux, et sponsors, alors que l'Expo propose aux représentants des sites de mémoire, musées, et destinations touristiques, une excellente opportunité de mise en relation avec les acteurs de l'industrie du tourisme. Enfin, les visiteurs pourront aller à la rencontre de l'histoire de la Normandie pendant le Seconde Guerre mondiale à travers des visites guidées des sites, musées et mémoriaux les plus importants de la région.

LRE FORUM

The LRE Forum is an annual event organised by the LRE Foundation. The 2022 edition takes place in Caen (3–6 April) and is organised in cooperation with the Region of Normandy and Normandy Tourism.

Le LRE Forum 2022 est un événement annuel organisé par la Fondation LRE. L'édition 2022 aura lieu à Caen (3–6 avril) et il est organisé en coopération avec la Région Normandie et Normandie Tourisme.

LRE Foundation

EN

The LRE Foundation is a growing international, inclusive network that connects people and organisations dedicated to preserving and valorising the tangible and intangible cultural heritage related to World War II, its memory and meaning. The organisation's main objective is to make this history relevant and accessible, especially for the younger generations. The organisation's main two initiatives are Liberation Route Europe and Europe Remembers. For more information, visit: www.lre-foundation.org

FR

La Fondation LRE est un réseau international en constant développement, qui met en lien les personnes et organisations engagées pour la préservation et à la valorisation du patrimoine culturel matériel et immatériel lié à la Seconde Guerre mondiale, à sa mémoire et au sens qu'il lui est donné. L'objectif principal de l'organisation est de rendre cette histoire pertinente et accessible, en particulier pour les jeunes générations. Les deux initiatives principales de l'organisation sont la Route de la Libération de l'Europe et Europe Remembers. Pour plus d'informations, visitez: www.lre-foundation.org



RÉGION
NORMANDIE

EN

Normandy Region, as a regional public authority oversees the development of the remembrance sector in Normandy, fosters intercultural dialogue between all countries concerned, offers historically accurate presentations of the past, and promotes economic development through a better structured touristic offer. Together with regional partners, they aim to restore and promote places of memory, and to inform the public, especially young people.

FR

La Région Normandie, présidée par Hervé Morin, est la collectivité territoriale administrant le territoire normand. La Normandie est une destination touristique profondément liée au domaine de la mémoire. La Région est ainsi en charge du développement de la destination Tourisme de Mémoire avec pour ambition de faire de cette destination, la destination par excellence à l'international sur la Seconde Guerre mondiale.

NORMANDIE TOURISME

EN

Normandy Tourism is the tourist board of the Region of Normandy and is responsible for its promotion as a tourist destination. The organisation provides information, advice and ideas for things to see and do, places to stay, events, maps and more, to enable tourists to have a unique experience in the region according to their own individual aspirations and motives.

FR

Normandie Tourisme est Comité régional du tourisme de la région normande et en charge de sa promotion en tant que destination touristique. L'organisation fournit des informations, des conseils et des idées sur les choses à voir et à faire, les lieux de séjour, les événements, des cartes, etc., afin de permettre aux touristes de vivre une expérience unique, en fonction de leurs aspirations et de leurs motivations personnelles.

Normandy 2022

Providing an iconic setting for the LRE Forum 2022, Normandy region boasts a significant WW2 history. Home to many important WWII sites, landmarks and museums, particularly relating to the D-Day landings and the landing beaches, this valuable location, its momentous past and importance in the remembrance sector makes for the perfect setting for the event.

Offrant un décor emblématique au Forum LRE 2022, la région Normandie peut se targuer d'une histoire importante liée à la Seconde Guerre mondiale. Abritant de nombreux sites, monuments et musées importants de la Seconde Guerre mondiale, liés notamment au débarquement et aux plages du Jour-J, ce lieu remarquable, son passé mouvementé et son importance dans le secteur de la mémoire en font le cadre idéal pour l'événement.



Caen

EN

Caen, the hosting destination of the LRE Forum 2022, is a lively city in Normandy, just 20 minutes from the D-Day landing beaches and two hours by train from Paris. Rich in history and culture, the city tells the story of its past and difficult liberation in July 1944, which left the place heavily destroyed. The now restored city centre is an attractive place to visit, with plenty of museums, shops, restaurants, and public gardens.

Wondering how to get to Caen from your location? Check out our suggestions online at www.lre-foundation.org/forum

FR

La ville hôte du Forum LRE 2022, Caen, est une ville vivante située en plein cœur de la Normandie, à 20 minutes à peine des plages du débarquement du Jour J et à deux heures en train de Paris. Riche en histoire et culture, la ville témoigne de son passé et de sa libération difficile en juillet 1944, la laissant fortement détruite. Le centre-ville, désormais reconstruit, est une destination prisée, à travers ses nombreux musées, magasins, restaurants et jardins publics

Pour préparer votre visite, veuillez trouver nos suggestions en ligne sur www.lre-foundation.org/forum

Covid-19

EN

As the Covid-19 pandemic situation continues to develop, the LRE Foundation wishes to host a safe and enjoyable event for everyone involved, respectful of all health recommendations and regulations. We therefore require attendees to meet the relevant legal Covid-19 requirements and to consult the official [French regulations before travelling](#).

FR

La situation liée à la pandémie de Covid-19 évolue chaque semaine. La Fondation LRE souhaite organiser un événement sûr et agréable pour toutes les personnes présentes, respectant les diverses recommandations et règles sanitaires. Dès lors, nous demandons aux participants d'être en ordre quant aux exigences légales par rapport au Covid-19 et de consulter la [réglementation officielle française avant de voyager](#).



Venues Lieux



Juno Beach Centre

Voie des Français Libres
14470 Courseulles-sur-Mer

MoHo HQ

2 Rue de la Gare
14000 Caen

Abbaye aux Dames

Pl. Reine Mathilde
14000 Caen

Welcome Cocktail | 03.04

Member Seminar | 04.04

Gala | 04.04

Conference | 04.04

LREXPO | 05.04

Programme

03.04.2022

Welcome Cocktail

JUNO BEACH CENTRE | 18:15 - 22:00

Open to members of the LRE Foundation. Ouvert aux membres de la Fondation LRE.

17:15 - 17:30	● Departure from Caen by coach Départ de Caen en bus Pick-up points: 17:15 - Ibis Styles Caen Gare (Rives de l'Orne) & 17:30 - Mercure Hotel in Place Couronne
18:00	● Arrival at the Juno Beach Centre (Courseulles-sur-Mer) Arrivée au Centre Juno Beach (Courseulles-sur-Mer)
18:15 - 19:30	● Welcome words & guided museum tour Mots de bienvenue & visite guidée du musée
19:30 - 21:30	● Cocktail & speeches Cocktail & discours Rémi Praud, Managing Director - LRE Foundation Sandrine Fanget, Deputy Director Department of Economy, Higher Education, Tourism, Research & Innovation Nathalie Worthington, Director Juno Beach Centre
22:00	● Return to Caen Retour à Caen



04.04.2022

Member Seminar

MOHO HQ | 09:00 - 14:00

09:00	Registration & Coffee Inscription & Café
09:45	Welcome Bienvenue Heleen Huisjes, Member of the Supervisory board – LRE Foundation Rémi Praud, Managing Director – LRE Foundation Sandrine Fanget, Deputy Director (Department of Economy, Higher Education, Tourism, Research & Innovation) – Normandy Region
10:00	Looking back and forward: Updates from the LRE Foundation Regarder en arrière et en avant: Bilan et perspectives de la Fondation LRE
11:15	Best Practices from Members & Partners Retour d'expériences de membres et de partenaires Lisette Mattaar, Director – vfonds (Netherlands) Marieke van Kessel, Director – Bridge to Liberation Experience (Netherlands) Mathieu Billa, Director – Bastogne War Museum (Belgium) Alain Dubreuil, Project Director – Municipality of Saint-Raphaël (France) Femke Klein, Director – Brabant Remembers (Netherlands)
11:45	LRE Foundation Network & Governance
12:00	Thematic session: Being part of a Cultural Route of the Council of Europe Session thématique : Faire partie d'une Itinéraire Culturel du Conseil de l'Europe Featuring: Catherine Hannequart, Executive Secretary, Enlarged Partial Agreement on Cultural Routes, Council of Europe
12:30	Lunch Déjeuner Lunch will be served until 14:00 outside the conference room (MoHo) Déjeuner jusqu'à 14h00 dans une salle d'attente dehors la salle de conférence (MoHo)

More information can be found online | Plus d'informations en ligne

WWW.LRE-FOUNDATION.ORG/MEMBERS-SEMINAR-2022/

Programme

04.04.2022

Conference

MOHO HQ | 13:30 - 17:30

13:30	Registration & Coffee Inscription & café
14:00	Welcome Bienvenue Rémi Praud, Managing Director – LRE Foundation Sandrine Fanget, Deputy Director (Department of Economy, Higher Education, Tourism, Research & Innovation) – Normandy Region
14:10	Keynote Speech Discours d'ouverture Teaching and learning history in Europe: an instrument of peace? Enseigner et apprendre l'histoire en Europe : un instrument de paix? Alain Lamassoure, former Minister and Member of the European Parliament, Chairman of the Observatory on History Teaching in Europe of the Council of Europe
14:30	Panel Discussion #1 Table ronde #1 The echoes of the past and WWII in our present. Les échos du passé et de la Seconde Guerre mondiale dans notre présent. Prof. Denis Peschanski, Historian and Director of Research at the Centre national de la recherche scientifique (CNRS Paris) Prof. Antoon De Baets, Professor of History, Ethics and Human Rights - University of Groningen (The Netherlands) Prof. Katja Makhotina, Professor of History, Department of Eastern European History - University of Bonn (Germany)
15:45	Panel Discussion #2 Table ronde #2 History and remembrance as a tool for civic engagement. L'histoire et la mémoire comme outil d'engagement civique. Gretha Boels, Member of the Board, Back to Westerbork Foundation (Sleen, Netherlands) Nicolas Kurevic, Education Coordinator, The Territories of Memory Les Territoires de la Mémoire (Liège, Belgium) Dr. Patrice Gourbin, Senior Lecturer, National Superior School of Architecture of Normandy (Rouen, France) Paula O'Donohoe, PhD candidate, Universidad Complutense de Madrid, Research and Project Advisor, Euroclio
17:15	Closing Words Discours de clôture Marie-Agnès Poussier-Winsback, Vice-President in charge of Tourism, Regional Council of Normandy

More information can be found online | Plus d'informations en ligne

WWW.LRE-FOUNDATION.ORG/CONFERENCE-2022/

04.04.2022

Gala

ABBAYE AUX DAMES | 18:30 - 22:30

Dress code: business casual. Code vestimentaire : tenue de ville.

18:30	Visit of the Abbey Visite de l'Abbaye
19:00	Speeches Discours Welcome words and presentation of new LREF members Mots de bienvenue et présentation des nouveaux membres de la LREF Marie-Agnès Poussier-Winsback, Vice-President in charge of Tourism, Regional Council of Normandy Rémi Praud, Managing Director – LRE Foundation
20:00	Dinner Dîner



Programme

05.04.2022

LREXPO

MOHO HQ | 08:00 - 14:00

08:00-09:00	Set-up tables & Registrations Installation des tables & Inscriptions
09:00 - 09:10	Welcome Words Mots de bienvenue Rémi Praud, Managing Director – LRE Foundation Michael Dodds, Director – Normandie Tourisme
09:15	Start of meetings Début des réunions 5 meetings x 15 minutes
10:50-11:05	15 minute break Pause de 15 minutes
11:05-12:45	End of meetings Fin des réunions 5 meetings x 15 minutes
12:55-14:00	Lunch Déjeuner

More information can be found online | Plus d'informations en ligne

WWW.LRE-FOUNDATION.ORG/EXPO-2022/



05.04.2022 - 06.04.2022

Site Visits Visites de Sites

TUESDAY - MARDI | 14:00 - 19:15

14:00	Departure from MoHo by coach Départ du MoHo en bus
15:00-16:00	American Cemetery in Colleville-sur-Mer Cimetière américain à Colleville-sur-Mer
16:45-17:15	Mulberry Harbour in Arromanches-les-Bains Port Mulberry à Arromanches-les-Bains
17:30-18:15	Sunset at the British Normandy Memorial in Ver-sur-Mer Coucher de soleil au mémorial British Normandy à Ver-sur-Mer
19:15	Arrival in Caen (Moho) & free evening Arrivée à Caen (Moho) et soirée libre

WEDNESDAY - MERCREDI | 09:00 - 13:30

09:00	Departure from Caen (MoHo) Départ de Caen (MoHo)
10:30-11:30	Utah Beach Museum in Sainte-Marie-du-Mont Musée de Utah Beach à Sainte-Marie-du-Mont
11:45-12:15	Sainte-Mère-Église Sainte-Mère-Eglise
13:30	Arrival in Caen (Central Station) Arrivée à Caen (Gare) A lunch box will be provided to all attendees Repas à emporter offert aux participants

More information can be found online | Plus d'informations en ligne

WWW.LRE-FOUNDATION.ORG/NORMANDY-SITE-VISITS-2022/

LRE Foundation

would like to thank the following organisations for their continued support:



tient à remercier les organisations suivantes pour leur soutien continu :



Embassy
of the Federal Republic of Germany
The Hague

FAMILIARISATION TRIP
CO-FUNDED BY

EUROPEAN TRAVEL COMMISSION



EN

The LRE Forum 2022 has received the distinguished recognition as an event organised in the framework of the French Presidency of the Council of the European Union.

This event is not organised by the French Government. It is however authorised by the French Government to use the emblem of the French Presidency of the Council of the European Union.

FR

Le Forum LRE 2022 est officiellement reconnu comme un événement organisé dans le cadre de la présidence française du Conseil de l'Union européenne.

Cet événement n'est pas organisé par le Gouvernement français. Il est cependant autorisé par celui-ci à utiliser l'emblème de la présidence française du Conseil de l'Union européenne.

LRE FORUM

WWW.LRE-FOUNDATION.ORG/FORUM



————— ORGANISED BY | ORGANISÉ PAR ————

LRE Foundation



NORMANDIE
TOURISME